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مهلت ۳ماهه برای تست خودروهای 
دوگانه سوز

ایرنا: مدیر اجرائی معاینه فنی خودروهای ســبک  �
کشور با اشــاره به درنظرگرفته شدن مهلت سه ماهه 
برای تســت خودروهای دوگانه ســوز، گفــت: مراکز 
هیدرواســتاتیک به این منظور افزایــش یافته و مراکز 
غیراستاندارد پالایش می شوند. سعید قیصر افزود: از 
آنجا که زیرســاخت های لازم برای تست خودروهای 
دوگانه ســوز مهیا نبــود و همین مســئله نارضایتی 
اجتماعــی را در راســتای اجــرای این پــروژه ایجاد 
کرده بود، به ناچار مهلت ســه ماهه ای برای تســت 
این خودروها در نظر گرفته شــد. اکنــون مالکان این 
خودروها می توانند بــا مراجعه به مراکز معاینه فنی، 
تســت بخش بنزین ســوز خودروهای خــود را انجام 
و گواهی مربوطــه را دریافت کننــد. او ادامه داد: در 
این ســه ماه در نظر داریم ظرفیــت لازم را به ویژه در 
کلان شــهرها ایجاد کنیم، هرچند شــاید نتوان به حد 
مطلوب رســید؛ بااین حال سعی داریم تا پایان امسال 
با افزایش مراکز هیدرواستاتیک در کشور، شرایط را به 
حد مطلوب نزدیک کنیم. قصیــر تصریح کرد: اکنون 
مالکان خودروهای دوگانه سوز می توانند با مراجعه به 
مراکز معاینه فنی، گواهی بخش بنزین سوز خودروهای 
خود را دریافت کنند و پس از آن سه ماه مهلت دارند 
تا گواهی های خود را در ســامانه «ســیفا» (ســامانه 
استعلام معاینه فنی خودروهای پایتخت) درج کنند؛ 
در غیر این صورت گواهی بخش بنزین ســوز نیز لغو 
خواهد شــد. او اظهار کرد: هم اکنون تســت مخزن با 
قیمت ۶۲  هزار تومان، تست چشمی و اتصالات مخزن 
۲۲  هزار تومان و مبلغ دریافتی بابت بازوبســته کردن 
سیســتم ۲۸  هزار تومان است که با احتساب ۹ درصد 
مالیات بــر ارزش افزوده، حداکثر تا ســقف ۱۱۷  هزار 
تومان برای تک مخزن دریافت می شود. این مبلغ برای 
مخازن خودروهای دوگانه ســوز با دو مخزن ۲۰۴ هزار 
تومان اســت و هر مرکزی که مبالــغ بالاتری دریافت 
کند، متخلف شمرده شده و با آن برخورد خواهد شد. 

۳۰  هزار بیمار مبتلا به ایدز
از بیماری خود بی اطلاع اند

فــارس: معاون پیشــگیری ســازمان بهزیســتی  �
کشــور از تغییر عامل انتقال ایدز خبر داد و گفت: ۳۰  
هزار بیمار مبتلا به ایدز در کشــور شناســایی شده که 
متأســفانه همین تعداد نیز تخمین زده می شــود که 
شناســایی نشــده اند و از بیماری خود بی خبرند. فرید 
براتی ســده گفت: درحال حاضر عامل انتقال بیماری 
ایدز از استفاده سرنگ مشترک به روابط جنسی تغییر 
کرده اســت. او ادامه داد: ۳۰  هزار بیمار مبتلا به ایدز 
در کشور شناسایی شــده و متأسفانه همین تعداد نیز 
تخمین زده می شود که شناسایی نشده اند و از بیماری 
خود بی خبرند. براتی ســده گفت: چهار برنامه کنترل 
ایدز در کشور انجام شده و با وجود اهمیت برنامه های 
پیشــگیرانه هنوز بودجــه  لازم پیش بینی نشــده و از 
ســازمان برنامه و بودجه انتظار داریــم در این زمینه 

همکاری لازم را داشته باشد.

وجود ۲  هزار ساختمان ارزشمند 
تاریخی در تهران 

مهر: مدیر بافت و بناهای تاریخی با بیان اینکه دو  �
هزار ساختمان ارزشمند در تهران داریم، گفت: فقط 
۴۰۰ ســاختمان ثبت شــده اند. علی محمد سعادتی 
اظهار کرد: تهران به دلیل ســابقه طولانی پایتختی، 
بیش از دو هزار ساختمان ارزشمند دارد و شاید هنوز 
هم داشــته باشــد. اگرچه آمار ما درباره میزان آنها 
دقیق نیســت. مشاور معاون شهرســازی شهرداری 
تهران گفت: ثبت یک اثــر تاریخی، نیازمند مقدمات 
و شــرایط خاصی است؛ اما وقتی ساختمانی به ثبت 
می رســد، حمایت های قانونی و ظرفیت های ریالی 
بــرای مرمت آن در نظر گرفته می شــود. ســعادتی 
ادامه داد: ساختمانی که به ثبت نمی رسد، متأسفانه 
از قوانین پشــتیبانی برخوردار نیســت تــا مالکان را 

راغب کند که از آن ساختمان ها حمایت کنند. 

خبر

هزینه آلودگی برای تهران سالانه 
۱۵  هزار میلیارد تومان است

مهر: مدیرعامل شرکت کنترل کیفیت هوای تهران  �
گفت: هزینه اقتصادی آلودگی هوای تهران بین ۱۲ تا 
۱۵ هزار  میلیارد تومان اســت و می توان گفت پایتخت 
معادل بودجه شهرداری هزینه اقتصادی آلودگی هوا 
را می دهد. وحید حسینی با بیان اینکه سالانه پنج  هزار 
نفر در تهران بر اثر آلودگی هوای پایتخت جان خود را 
از دست می دهند، اظهار کرد: براساس آمارهای بانک 
جهانی ســالانه ۲٫۰۲ درصد از جی دی پی ایران هزینه 
آلودگی هوا می شود و پایتخت معادل بودجه خود هر 
سال هزینه اقتصادی این موضوع را پرداخت می کند. 
او با اشاره به اینکه تردد اتوبوس های دیزلی در مدت 
هشــت ســال حدود ۵۰۰  میلیون تومان به ســلامت 
مردم صدمه وارد می کند، افزود: این در حالی اســت 
که با نصب فیلتــر دوده روی اتوبوس ها و هزینه تنها 
۵۰  میلیون تومان، می تــوان از این فاجعه جلوگیری 
کرد. مدیرعامل شــرکت کنترل کیفیــت هوای تهران 
تفاهم نامه با ژاپن را یکی از دســتاوردهای شهرداری 
تهران در راســتای پایش کیفیت هوای تهران معرفی 
کرد و گفت: طبق این تفاهم نامه قرار است هفت ونیم  
میلیــون دلار آمریــکا به اضافه ۱۲ونیــم  میلیون دلار 
تجهیزات به صورت کمک بلاعوض وارد تهران شــده 
و تا سال ۲۰۱۹ آزمایشگاه های ویژه پایش آلودگی هوا 
در پایتخت احداث شــود. حســینی با تأکید بر اینکه 
درحال حاضر به دلیل فقدان آزمایشگاه های تخصصی 
مجبور هســتیم نمونه ذرات معلــق را برای آنالیز به 
سوئیس و آمریکا ارسال کنیم، خاطرنشان کرد: از مهر 
ســال جاری که تفاهم نامه به امضای دو طرف رسید 
تا به امروز، تعدادی از کارشناســان در شــرکت کنترل 
کیفیت هوا مســتقر شــده اند و در اندازه گیری و آنالیز 

شیمیایی به ما کمک می کنند. 

تکمیل خطوط مترو نیاز به اعتبار 
۲۲  هزار  میلیارد تومانی دارد

تســنیم: رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل  �
شــورای شــهر تهران گفــت: برای تکمیــل خطوط 
فعلی تهران نیــاز به اعتبار ۲۲  هــزار  میلیارد تومانی 
اســت که شــهرداری توان تأمین آن را ندارد و قاعدتا 
دولــت باید در این بخش کمک کند. محمد علیخانی 
با اشاره به تعطیل شــدن خط ۷، اظهار کرد: این خط 
به دلایل زیادی از جمله نبود هواکش و ســیگنالینگ 
و در نهایت برای حفظ جان شــهروندان تعطیل شد. 
او تصریح کــرد: مدیران قبلی مترو ادعا داشــتند که 
این خط هیچ مشکلی ایمنی ندارد؛ درحالی که ادامه 
استفاده از خط نگران کننده بود. علاوه بر اینکه مدیران 
قبلی اعلام کرده بودند که پرونده مترو بســته شــده؛ 
به طوری که این ادعا درســت نبوده. رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شــورای اســلامی شهر تهران با 
اشــاره به تکمیل خطوط فعلی مترو بیان کرد: برای 
تکمیل خطوط نیاز به اعتبــار ۲۲  هزار  میلیارد تومانی 
اســت و شــورا اعتقاد دارد که شــهرداری به تنهایی 
نمی توانــد اعتبار اشاره شــده را تأمین کنــد و در این 
بخش دولت باید وارد کار شــود. علیخانی بیان کرد: 
جذب ســرمایه گذاران داخلی و خارجی، اســتفاده از 
فاینانــس، مطالبات شــهرداری از دولــت و پرداخت 
سهم وزارت نفت از جمله راه هایی است که می توان 
به اعتبار اشاره شده دست پیدا کرد. او گفت: استفاده از 
صندوق توسعه ملی درخواست شده از سوی اعضای 
شــورای شهر تهران اســت که در ملاقات با سران قوا 
و رهبــر معظم انقلاب مطرح خواهد شــد؛ چراکه با 
اعتبارات جاری امکان حل مشــکل ترافیک، آلودگی 
هوا و حمل ونقل وجود ندارد و تهران به خاطر اینکه 
پایتخت سیاســی اســت، باید نگاه ملی به آن وجود 
داشته باشــد و همه دســتگاه ها و به ویژه قوا در این 
زمینه تصمیمات شان برای حل مشکلات مؤثر خواهد 
بود. رئیس کمیســیون عمران و حمل ونقل شــورای 
اســلامی شــهر تهران به حضور شــهردار تهران در 
جلسات هیئت دولت اشاره کرد و گفت: حضور نجفی 
در هیئت دولت می تواند باعث فراهم شدن مطالبات 
شهرداری از دولت باشد. علیخانی بیان کرد: اقداماتی 
در دو ماه گذشته آغاز شده و امیدواریم هرچه زودتر به 
نتیجه برسد. براساس صحبت های معاون حمل ونقل 
و ترافیک شــهرداری تهران برای ایمن ســازی خط ۷ 
حداقل ۳۰۰  میلیارد تومان نیاز است. ضمن اینکه خط 

۷ قبل از نوروز مجددا به بهره برداری خواهد رسید. 

استفاده از کودکان کار در باندهای 
توزیع مواد مخدر و تکدی گری

ایلنا: استاندار تهران گفت: در مورد چالش میان  �
وزارت کار، بهزیســتی و فرمانــداری در مواجهــه با 
جمع آوری کودکان کار، با اشاره به اینکه این مشکل، 
درواقع معضلی اســت که نه تنها استان تهران که 
بســیاری از استان های دیگر نیز با آن دست به گریبان 
هستند، گفت: آنچه ضروری است، این است که ابتدا 
باید مشــخص شــود هر یک از این کودکان با کدام 
آسیب اجتماعی درگیر هستند. محمدحسین مقیمی 
ادامه داد: در میان این کودکان، بعضی ها در مشاغل 
ســخت به کار گرفته شده اند، از عده ای متأسفانه در 
باندهای مختلف توزیع مواد مخدر استفاده می شود 
و بعضــی نیز مشــغول تکدی گری یا مــوارد دیگر 
هســتند. او با بیان اینکه در وهلــه اول جمع آوری 
این کودکان در دســتور کار فرمانداری اســت، ادامه 
داد: پــس از جمع آوری هریــک از این افراد با توجه 
به وضعیتش، به مراکز مرتبط هدایت خواهند شد. 
تردید نداشــته باشــید که برای یک یک این کودکان 

برنامه ریزی داریم. 

دریچه

جامعه   شنبه   13 آبان 1396سال پانزدهم    شماره 3003

نشســت موزه داران منطقه آســیا و اقیانوسیه عصر 
پنجشنبه یازدهم آبان در چابهار به پایان رسید. رونمایی 
از طــرح موزه بزرگ منطقه آزاد چابهــار و قرائت بیانیه 
پایانی نشست آسپک در این مراسم انجام شد. سخنران 
آیین اختتامیه آســپک در چابهار محمدعلی زم، معاون 
فرهنگی و اجتماعی شــورای عالــی مناطق آزاد بود که 
درباره رویکردهای مبتنی بر توسعه پایدار در مناطق آزاد 
هفت گانه در ایران ســخن گفــت و برگزاری این اجلاس 
بین المللی به میزبانی منطقه آزاد چابهار و همکاری این 
مجموعه با کمیته ملی موزه های ایران را از نشــانه های 

این رویکرد جدید دانست. 
او دراین بــاره گفت: تاکنون در منطقــه آزاد ایران دو 
پرده از توســعه به نمایش درآمده اســت؛ یکی توسعه 
بی اعتنا به فرهنگ، اندیشه، آداب و سنن، ادبیات و رسوم 
مردمانی که در جغرافیایشــان چیزی به نام منطقه آزاد 
تأسیس شده و مستقیم سراغ صنعت و اقتصاد و تجارت 
رفته انــد. این دوره در یک جمع بندی ۲۰ســاله، ناموفق 
تشــخیص داده شد، چراکه توســعه اقتصادی بی توجه 
به زیرســاخت های فرهنگی و نقــش جوامع محلی در 
توســعه، از پیش شکســت خورده اســت. در این شیوه 
توســعه، مردمان بومــی مناطق آزاد مــورد بی توجهی 
بودند و مهاجرانی بی توجه به این بوم وبر وارد شــدند و 
خواستند با نگاه صرفا اقتصادی از مزیت ها و طبیعت و 

جغرافیای آن منطقه بهره برداری کنند. 
زم ادامــه داد: در آغــاز دولــت یازدهم بعــد از نقد 
تفصیلی که نسبت به توسعه صرفا اقتصادی در مناطق 
آزاد صورت گرفــت، رویکرد دومی شــکل گرفت که بر 
مبنای آن  بایــد به نقش فرهنگ، هنــر، ادبیات، جامعه 
محلــی و مزیت های جغرافیایــی و ویژگی های بومی و 
حفــظ آب و خاک و میراث کهــن و طبیعت آن منطقه 
در عموم طرح های توســعه ای دقت کرد و آن را مبنای 

برنامه ریزی ها قرار داد. 
معــاون فرهنگی و اجتماعی شــورای عالی مناطق 
آزاد با اشاره به رونمایی از طرح موزه منطقه آزاد چابهار 
گفت موزه یکی از عناصر جدی توسعه فرهنگی قلمداد 
می شــود و توجه نکردن به این عنصر اساســی فرهنگی 
یکی از ضعف های مناطق آزاد ما در ســال های گذشته 

بوده اســت. به گفته او این تغییر رویکرد مناطق آزاد از 
توسعه اقتصادی به توســعه پایدار را در همین منطقه 
آزاد چابهار مشاهده می کنیم؛ هم نمادهای فرهنگی هم 
پروژه های بنیادین فرهنگــی و توجه به آموزش و نقش 
جوانان و مهارت افزایی برای اهالی منطقه و هم میزبانی 
از اعضای ایکوم ایران و کشــورهای آسیا و اقیانوسیه در 

منطقه آزاد چابهار مصداق این توجه فرهنگی است. 
در ادامه ایــن آیین اختتامیه از طــرح و ماکت موزه 
بــزرگ منطقه آزاد چابهــار رونمایی شــد. این رونمایی 
بــا حضور محمدعلی زم؛ ســیدمحمد بهشــتی، رئیس 
پژوهشگاه میراث فرهنگی؛ سیداحمد محیط طباطبایی، 
رئیس ایکوم ایران؛ عبدالرحیم کردی، رئیس منطقه آزاد 
چابهــار و علیرضا قلی نژاد، عضو هیئت اجرائی ایکوم و 
طراح پروژه و ســازنده ماکت، خانم چانگ عضو هیئت 
اجرائی شــورای بین المللی موزه ها و آقای آن لیاشون، 

رئیس کمیته ملی موزه های چین، انجام شد. 
علیرضا قلی نژاد دربــاره ویژگی های این موزه گفت: 
وقتی قرار است موزه ای برای منطقه آزاد چابهار طراحی 
کنیم این موزه باید واجد ویژگی هایی باشــد که آن را به 
مــوزه منحصربه فردی برای منطقــه آزاد چابهار تبدیل 
کنــد، برای همین در طراحی آن تــلاش کردیم این موزه 
بتواند ارزش های فرهنگی و تاریخی منطقه مکران را به 
نمایش بگذارد. کــردی، رئیس منطقه آزاد چابهار، پس 
از انجام مراسم رونمایی درباره تأمین مالی اجرای پروژه 
موزه منطقه آزاد چابهار گفت برآورد مالی ساخت موزه 
را هنوز نداریم، اما اعتبار آن در بودجه سال ۹۷ پیش بینی 
شــده است، البته قرار نیست همه موزه با بودجه دولتی 
ساخته شود و کاربردهای قابل ســرمایه گذاری از سوی 
بخش خصوصی در موزه دیده شــده است. در پایان این 
مراسم، بیانیه این نشســت با عنوان توصیه نامه چابهار 
قرائت شــد. در توصیه نامه نشست چابهار ایکوم آسپک 

آمده است: 
توســعه پایدار این نکته را مدنظر داشــته باشــد که 
جوامع محلی مشــارکت یکسان در فرایند تصمیم سازی 

داشته باشند.
 در این توصیه نامه همچنین به نقش جوامع محلی 
در زمینه مستند ســازی روش های ســنتی آنها در زمینه 

حفظ و مصــرف آب اشــاره و همکاری با ایــن گروه ها 
توصیه شــده اســت. نشســت ایکوم آســپک همچنین 
توصیه کرده اقدامات مناســب  در زمینه مفهوم ســازی 
طیفــی از رویه هــای فرهنگــی و ســنتی در مصرف و 
مدیریت آب انجام شــود. موزه داران آســیا و اقیانوسیه 
همچنین توصیه کردند موزه هــا در حصول اطمینان از 
به جای مانــدن منابع آب برای نســل های آینده از طریق 
بســط برنامه های آموزشی شــامل رویکردهای سنتی و 
نوآوری های تکنولوژیکی در همراهی و همکاری با تمام 
طرف های ذی ربط نقش فعالی ایفا کنند. بر اســاس این 

کارکنــان موزه ها نیز باید آموزش های لازم را برای تدوین 
برنامه های مربوطه با اســتفاده از روش هــای نوآورانه 
داشته باشند. این توصیه نامه در ادامه مدیریت بلایا را نیز 
حوزه مهمی می داند که باید در آموزش دست اندرکاران 
موزه هــا مدنظر قرار گیرد. در پایان اعضای این نشســت 
پیشــنهاده کردند یک گــروه کاری فرهنگی نوروز تحت  
نظــارتICOM ASPAK به منظور تقویــت هم گرایی و 
همکاری مؤثر میان موزه ها و توسعه فعالیت ها از ایکوم، 
تشکیل شود و برای تحقق این پیشنهاد ایکوم ایران ابتکار 

عمل را به دست خواهد گرفت. 

در اختتامیه نشست آسپک در چابهار صورت گرفت
رونمایى از طرح موزه بزرگ منطقه آزاد چابهار

محبوبه حقیقى

شهرزاد همتی: درحالی که بیش از هشت سال آزگار است که درهای انجمن 
صنفی روزنامه نگاران بسته اســت و هر دولتی با هر شرایطی در بزنگاه های 
انتخاباتــی قول بازکردن دوباره آن را می دهد و این گره کور در مرز بازشــدن 
دوباره رها می شــود، از ســال ۹۳ معاونت مطبوعاتــی از لایحه ای رونمایی 
کرد که همان چراغ کم نور اســتقلال روزنامه نگاری را در کشور برای همیشه 

خاموش می کرد. 
لایحه نظام رسانه ای سال ۹۳، از ســوی معاونت مطبوعاتی منتشر شد، 
در همان ســال این لایحه مورد نقد و بررســی گروه وسیعی از حقوق دانان و 
روزنامه نــگاران و متخصصان علوم ارتباطات و بحث و گفت وگوهای فراوان 
قــرار گرفت. از جمله کســانی که در همان زمان نســبت بــه این لایحه نقد 
وارد کردند، می توان به آقای دکتر محمدهاشــمی، آقای دکتر محسنیان راد، 
آقای دکتر نمک دوســت و آقای مهدی فضائلی اشــاره کرد. این چهره ها در 
یادداشت ها و مقالات خود لایحه را نقد کردند و تمام این افراد منتقدان جدی 
این لایحه بودند و آن را به صورت گسترده ای نادرست خواندند. آنها این لایحه 
را مغایر با مبانی ابتدایی روزنامه نگاری دانســته و آن را مقبول ندانستند. اکثر 
آنها معتقد بودنــد این لایحه موجب ازبین رفتن حقــوق بنیادین خبرنگاران 
می شود. در دو، سه ماه این لایحه مورد بحث و گفت وگو قرار گرفت، معاونت 
مطبوعاتی در مصاحبه ای کوتاه اعلام کــرد که این لایحه را متوقف کردند و 
دیگر بحث و گفت وگویی نبود تا اینکه امسال در حدود چهار ماه در کمیسیون 

فرهنگی این لایحه مورد بحث قرار گرفت و به اتاق دولت رسید. 
حالا فضا در میان روزنامه نگاران ملتهب است؛ آنها که در همه این سال ها 
با وجود تهدید و حبس و محرومیت ســعی کرده بودند چراغ های رسانه شان 
را روشــن نگه دارند، حالا در بزنگاهی حضور دارند که قرار است کارشناسان 
دولتی تصمیم بگیرند که آنها روزنامه نگار هستند یا نه. این به آن معناست که 
دیگر روزهایی که مشتاقان عرصه خبر پا به تحریریه ها می گذاشتند و پابه پای 
استادان مشق خبر می کردند، تمام شده و شاید دولت دیگر حوصله نقد ندارد 
و برای همین ترجیح می دهد خبرنگارانی دولتی و مواجب بگیر تربیت کند تا 

فاتحه مطبوعات مستقل برای همیشه خوانده شود. 
کامبیز نوروزی، کارشناس مطبوعاتی و حقوق دان در گفت وگو با «شرق» 
با نقد این لایحه می گوید: «نقدی که بر این لایحه وارد اســت، این اســت که 
به صــورت کامل اســتقلال روزنامه نگاری را مختل می کنــد و از بین می برد. 
درواقع به نظر می رسد این لایحه اصلاح شدنی نیست؛ چون مبانی و ساختار 
به ستون هایی استوار است که امکان اصلاح آن را از بین می برد. من قبلا هم 
در یادداشــتی به برخی از این نکات اشــاره کرده ام. این سازمان هنوز تشکیل 
نشــده، اگر قرار به تشکیل آن باشــد، اولین مجمع عمومی سازمان به وسیله 
کســانی تشکیل خواهد شــد که مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان آنها 
را دعوت می کند. درواقع این دولت اســت که تشــخیص می دهد چه کسی 
روزنامه نگار اســت و صلاحیت عضویت در این ســازمان را دارد و آنها را به 
مجمــع عمومی دعوت می کند. این افراد پایه گذار ســازمان نظام رســانه ای 
در هر اســتان می شوند و کسانی هســتند که برگزیده دولت هستند و اساسا 
اینجا دیگر استقلال معنا پیدا می کند. در مراحل دیگری مثل هیئت نظارت بر 
مطبوعات، که باید نامزدهای عضویت در هیئت مدیره را تأیید صلاحیت کنند 
و اکثریتشــان دولتی هستند و باز بعد از آن هیئت نظارت بر انتخابات که حق 
ابطــال انتخابات را دارد و بدون تأیید هیئت مرکــزی نظارت بر انتخابات این 
انتخابات نهایی رســمی نمی شود و باز هم مرجع دولت است و اینجا منظور 
از دولت به معنای عام اســت. این کاملا ناقض استقلال روزنامه نگاری است. 
از طرفی در هیئت رســیدگی به تخلفات حرفه ای کســانی عضو شده اند که 
اساســا حرفه ای نیســتند و نمی توانند درک حرفه ای از روزنامه نگاری داشته 
باشــند؛ مثلا وکیلی آشنا به حقوق رســانه. در اینجا وکیل ممکن است فقط 
قانون رســانه را خوانده باشد اما روزنامه نگاری نداند یا قاضی آشنا به حقوق 

رسانه نیز همین مشکل را دارد. اسم این هیئت رسیدگی به تخلفات حرفه ای 
اســت و بنابراین باید کسانی در آن باشند که این حرفه را درک کنند، نه اینکه 
صرفا آشــنا باشند. نکته دیگری که می شود به آن اشاره کرد این است که این 
قانون به شدت تخلف زایی کرده است. روزنامه نگار درحال حاضر طبق قوانین 
مســئولیت دارد و اگر جرمی مرتکب شود، دادگاه به آن رسیدگی می کند، اما 
این لایحه آمده و چیزی حدود ۱۰ تخلف اضافه کرده تا روزنامه نگار به خاطر 
تخلفاتی که از طریق چنین هیئت نظارتی رسیدگی می شود، تنبیه  شود. مگر 
روزنامه نگار چه می کند که آن قدر باید چوب تنبیه بالای سرش باشد. تنبیهاتی 
هم که در این لایحه برای روزنامه نگاران نوشــته شــده اساســا سنگین ترین 
تنبیهات اســت. هیئت رســیدگی به تخلفات می تواند اجازه کار روزنامه نگار 
را تا پایان عمر از کســی بگیرد و این برای روزنامه نگار چیزی شــبیه به اعدام 
اســت. ما درباره روزنامه نگاری صحبت می کنیم که مصداق بارز آزادی بیان 
است و بدون رسانه و روزنامه نگار، آزادی بیان معنایی ندارد». نوروزی افزود: 
«طبق ماده ۵۳ این لایحه فقط کســانی کــه پروانه روزنامه نگاری دارند و آن 
را از این ســازمان گرفته اند، می توانند در حرفه روزنامه نگاری شــاغل شوند. 
این محدودیت شــدید آزادی رسانه ها را ســلب کرده و نقض آشکار حقوق 
مطبوعات را دربردارد. از نکته های خیلی خطرناک این لایحه، این اســت که 
اگر کســانی پروانه روزنامه نگاری نداشــته باشند و مطلبی در نشریه یا رسانه 
منتشر کنند و متهم شوند، اتهام آنها در جایگاه های آتی بدون هیئت منصفه 
رسیدگی می شود؛ به عبارت دیگر جرم این افراد مطبوعاتی تلقی نمی شود و 
این ماجرا نقض آشکار اصل ۱۶۸ قانون اساسی است. یعنی محدودیت های 

بنیادین برای  آزادی مطبوعات به همراه دارد».
شــرایط فعلــی رقم زده شــده بــرای همــه روزنامه نــگاران فــارغ از 
جناح بندی های سیاسی یکسان است. در روزهای اخیر فرهاد خادمی، فعال 
رسانه ای در یادداشتی در خبرگزاری تسنیم با نقد این اتفاق گفت: «در بررسی 
کلی مفاد این لایحه به وضوح شــاهد حضور چشــمگیر دولت و ارکان برای 
تعیین سرنوشت خبرنگاران و روزنامه نگاران هستیم و عملا سازمان رسانه ای 
که شــکل خواهد گرفت «شــیری بی یال و دم و اشکم» خواهد بود و بس»! 
به عنوان مثال یک اشــکال بزرگ در لایحه جدید، این است که تأیید صلاحیت 
نامزدهای عضویت در هیئت مدیره ســازمان جدیدالتأسیس آینده، به دست 
عوامل اجرائی دولت و اصولا کســانی اســت که هیچ گونه آشنایی با رسانه 
نداشته و از کیفیت فعالیت در لایه های زیرین آن بی اطلاع هستند و آنها باید، 
هم بر صلاحیت اعضا نظارت کنند و هم می توانند نسبت به ابطال انتخابات 
اقدام کنند. این را می دانیم که رابطه خبرنگاران با مدیران مســئول رسانه ها 
یک رابطه خصوصی و مبتنی بر قانون کار، است و هیچ احدی حق ندارد این 
رابطه را با دخالت های خود نقض و مخدوش کند. طبق قانون کار این رابطه 
می تواند مکتوب و طبق قرارداد یا به طور شفاهی باشد. از الزامات شروع کار 
یک خبرنگار در رســانه صدور کارت خبرنگاری برای او از طرف مدیرمسئول 

اســت و به محض صــدور این کارت همه دســتگاه های دیگــر باید فعالیت 
خبرنگاران را براســاس کارت صادره اش به رســمیت بشناسند؛ اما متأسفانه 
شاهدیم که این حق طبیعی، قانونی و خصوصی خبرنگاران و مدیران مسئول 
نادیده انگاشته شــده و در لایحه جدید مخدوش است؛ زیرا در لایحه، دولت 
شرط فعالیت یک فرد را داشتن پروانه خبرنگاری قید کرده است که گنجاندن 
این ماده و متن به خودی خود ناقض حقوق خصوصی، قانونی و شــهروندی 
خبرنگاران است و استقلال حرفه ای او و رسانه متبوعش را زیر سؤال می برد 
و ایــن ماده عملا فعالیت کســانی را که پروانه خبرنــگاری ندارند، ممنوع و 
غیرقانونی خوانده و مطالب منتشــره از ســوی آنان را قابل تعقیب کیفری و 

قضائی دانسته است».
بهروز گرانپایه، روزنامه نگار باسابقه مطبوعات، درباره این لایحه می گوید: 
«لایحه جامع نظام رســانه ای دنبال این است که روزنامه نگار را تعریف کند 
و مرجع تشــخیص روزنامه نگاری باشــد و روابطی را برای فعالیت در حرفه 
روزنامه نگاری تعریف کند و به تعبیری مدیریت و هدایت جریان روزنامه نگاری 
را در قالب یک قانون یا آیین نامه به تصویب برساند؛ ولی بنیادها و نوع نگرش و 
رویکردی که در این لایحه می بینیم، بنیان و نگاه دولتی است و مرجع را دولت 
قرار می دهد و این یک تناقض اساســی با هویت و تعریف شــغل خبرنگاری 
دارد؛ چراکه اساسا فعالیت رسانه ای یک فعالیت آزاد است و حرفه  ای است 
که در برابر دولت اســت و یکی از وظایف اصلی آن، نقد دولت و نقد قدرت 
اســت. نهاد و حرفه ای که اساســا ماهیتش نقد و نظارت و ارزیابی عملکرد 
دولت است، اگر بخواهد به صورت اساسی از سوی دولتی ها تعریف، مدیریت 
و نظارت شود، معلوم اســت که قلب ماهیت می شود و دگرگونی مفهومی 
در آن صورت می گیرد و ســازوکاری که وضع می کند، آزادی های این حرفه را 
محدود می کند. درواقع دولت می خواهد مهار این جریان را خود در دســت 
بگیرد. متأســفانه افرادی که عهده دار این مسئله شده اند، به این نکات توجه 
نکرده اند و اگر درک درســتی از فعالیت روزنامه نگاری داشتند، این مسئله را 
به خود صنف محول می کردند و این ایراد اصلی لایحه جامع نظام رسانه ای 
اســت و به همین دلیل باید به دولت گفــت کاش در کار روزنامه نگاران که 

وظیفه اش نظارت بر خود شماست، دخالت نکنید. 
فریدون صدیقی، پیش کســوت عرصه روزنامه نــگاری، نیز با ابراز نگرانی 
دراین باره می گوید: «این لایحه متأســفانه در ماهیت خود محدودیت هایی را 
برای فعالان حوزه رســانه ایجاد می کند. به گمان من در شــرایط فعلی که 
به اندازه کافی رســانه ها جذاب نیستند و متأسفانه با کاهش تیراژ و مخاطب 
روبه رو هستند، نیازی به حمله به رسانه نیست. اصلا به نظر می رسد پرداختن 
به موضوع مطبوعات در فضای فعلی جای تعجب دارد؛ چون هیچ ضرورتی 
مترتب بر آن نیست. وقتی رسانه های ما با کم لطفی روبه رو هستند و در همین 
فضای حداقلی طرحی نوشــته شــود که وضع موجود هم تقلیل پیدا کند، 
منصفانه نیســت. این در حالی اســت که باید دنبال چاره ای بود که رسانه ها 

جایگاه اصلی خود را پیدا کنند».
اعتراض ها به این طرح همچنان ادامه دارد؛ ماشــاءاالله شمس الواعظین، 
از اســتادان عرصه خبر، در فضای مجازی خبرنگاران را به تشــکیل کمپینی 
در مخالفت با این لایحه دعوت می کند. تعداد بی شــماری از روزنامه نگاران 
که در تمام این ســال ها از کمترین حقوق صنفی محــروم بوده اند و حداقل 
حقوق را به عنــوان روزنامه نگار دریافت کرده انــد، در اعتراض به این لایحه 
ســخن گفته اند. این در حالی اســت که هر روز قفل هــای درِ انجمن صنفی 
روزنامه نــگاران محکم تر می شــود و احتمالا نهادی کــه وزارت رفاه قولش 
را بــه روزنامه نــگاران داده بــود، در ذیل لایحه ای شــکل می گیرد که دلش 
می خواهد همه خبرنگارها دولتی باشند و آزادی بیان چیزی شبیه دیکته های 
شب مدرســه در مغز روزنامه نگارانی چکانده شــود که در تمام این سال ها 
نوشته هایشان سیاه نمایی بوده و بس و حالا وقت آن است که سفید بنویسند. 

لایحه جامع نظام رسانه ای در بوته نقد و نظر

خبرنگار خوب، خبرنگار دولتی


